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    دنبال مطالبه گری تحقق شعار های اصولگرایان باشیم 
     آرای باطله، آرای اعتراضی است 

     رئیسی عملا رئیس جمهور همه مردم باشد 
   ده درصد وعده ها عملی شود ایران بهشت خواهد شد

جواد امام در گفت و گو با»آرمان ملی«: 

 الان وقت تحقق 
مطالبات مردم است 

محمد هاشمی در گفت و گو با »آرمان ملی«: 

مشاركت  زير٥٠درصد  
خوشايند نیست 

آرمان ملی- سهیل ثابت: انتخابات ریاست جمهوری 1400 نیز به پایان رسید تا دفتر 
سیزدهمین دوره انتخابات نیز بسته شود و سید ابراهیم رئیسی با 17 میلیون رای  مسافر 
پاستور شود. هر چند که مقایسه این انتخابات با انتخابات سال 96 گویای بسیاری از چیزها 
است. با این حال امروز رئیسی رئیس جمهور است و از فردای انتخابات همه باید رقابت های 
انتخاباتی را به دست فراموشی بسپارند و به رئیس جمهور منتخب در راستای حل 
مشکلات مردم  و کشور کمک کنند. هر چند رئیسی گفته رئیس جمهور همه است و از همه 
نیروها استفاده خواهد کرد. اما باید دید این مهم تا چه میزان در عرصه عمل تحقق خواهد 
یافت. در این راستا برای بررسی انتخاباتی که گذشت، مشارکت مردم و مسائل پیش روی 
دولت جدید »آرمان ملی« با محمد هاشمی عضو سابق مجمع تشخیص مصلحت نظام و 

برادر مرحوم آیت ا... هاشمی رفسنجانی به گفت و گو پرداخته است که می خوانید.

آرمان ملی: انتخابات 1400 با تمام حواشی آن به پایان رسید. اگرچه انتخابات این دوره با رد 
صلاحیت گسترده بسیاری از چهره های اصلاح طلب و اعتدال گرایی همچون علی لاریجانی، که 
شاید با حضور خود هم می توانستند تنور انتخابات و رقابت را داغ تر کنند هم مشارکت مردم را 
افزایش دهند اما به هر روی نتوانستند که از سد شورای نگهبان عبور کنند. هر چه بود اصولگرایان 
که در اسفند ماه با مشارکت حداقلی مردم توانستند ساختمان بهارستان را فتح کنند در این 
انتخابات هم با همین روند موفق به فتح پاستور شدند. آن سوی میدان اما اصلاح طلبان قرار 
دارند که هم به نوعی قدرت را از دست داده اند و هم آرای مردم به آنها نشان داد که سرمایه های 
اجتماعی خود را هم از دست داده اند و دیگر خبری از آن پشتوانه 20 میلیونی خود در انتخابات 
76 و آن 23 میلیون نفر در سال 96، نیست. اکنون پرسش اساسی این است که اصلاح طلبان برای 
دوران خارج از قدرت خود چه برنامه ای دارند و چگونه می خواهند به بازآفرینی سیاسی بپردازند 
همچنین چهار میلیون آرای باطله که در ادوار انتخابات بی سابقه بوده چه پیامی را در بردارد. به 
همین منظور »آرمان ملی« با  جواد امام فعال سیاسی اصلاح طلب و دبیر کل مجمع ایثارگران  

اصلاح طلب به گفت و گو پرداخته است که می خوانید. 
  انتخابات ریاست جمهوری، مشارکت 
مردم و حـــواشی آن را چــگونه ارزیابی 

می کنید؟
انتخاباتی کـــه گـــذشت مــتاسفانه چندان 
انتخابات مطلوبی نبود چون عملکرد شورای 
محترم نگهبان با مشی و گرایش سیاسی متناسب 
با شرایط کشور، شرایط جهانی، منطقه  ای و 
گروه ها به شمار نمی رفت. احترامی به افکار 
متکثر قائل نبودند و به هر حال بر اساس مصلحت 
اندیشی و عدم احراز صلاحیت انتخابات را پیش 
بردند.  چنانکه کسی که رای دارد نباید شرکت 
کند و کسی که رای ندارد شرکت می کند. مثل 
تفاوتی که میان مرحوم آقای هاشمی و آقای 
احمدی نژاد  قائل شدند و  مصلحتشان این 
بود که احمدی نژاد را روی کار بیاورند و آقای 
هاشمی را طرد کنند که مسئولیت نداشته باشد. 
بر همین اساس بلایی به سر کشور آوردند که 
هنوز مردم جریمه آن را می دهند و معلوم نیست 
چگونه بشود این مسائل را برطرف کرد. حال در 
این انتخابات نیز متاسفانه دیدیم که چندان 
وضع مطلوبی نبود و 5 نفر از یک جریان و با یک 
تفکر به میدان آمدند و  دو نفر با تفکر متفاوت 
حضور یافتند. این مساله باعث شد تا در ابتدای 
امر گروه هایی صاحب رای هستند و در کشور 
حضور داشتند  و وجود دارند اعلام کنند که 
در انتخابات شرکت نمی کنیم. البته برخی هم 
در خارج از کشور شروع به تحمیل این قضیه 
کردند اما برخی از جریانات داخلی نگفتند تحریم 
و صرفا بیان کردند که رای نمی دهیم. حال آن 
دو نفر چقدر تلاش کردند که بتوانند بخشی از 
جامعه که قصد رای دادن نداشتند را قانع کنند 
تا در انتخابات مشارکت کنند اما نتیجه نهایی 
ضریب مشارکت مردم  مطلوب نبود.  این مساله 
نیز باعث شد تا گروه های خارجی تبلیغ کنند که 
برای اولین بار در جمهوری اسلامی کسانی که 
رای ندادند از کسانی که رای دادند بیشتر بودند 
که مفهوم این گفته  این  است که تعداد مخالفین 
بیشتر از موافقین است. بنابراین متاسفانه عملکرد 
شورای نگهبان انتقاد آمیز بود و حال اینکه 
مبنای مصلحت شان این بود که شخص خاصی 
رئیس جمهور شود یا اینکه مردم سالاری دینی 
و دموکراسی در کشور حاکم باشد و همه بتوانند 
کاندیدای خود را داشته باشند و مشارکت کنند. 
اینها کدام به مصلحت است؟ آیا مصلحت این 
است در شرایطی که با دنیا و منطقه مواجهیم 
و دشمن داریم مردم را از خودمان دور، طرد و 
برنجانیم یا اینکه آنها را جذب کنیم. متاسفانه 
شورای نگهبان سیاست طردی و حذفی پیش 
گرفته بود تا سیاست جلبی و جذبی. دلسوزان 
نظام قصد داشتند ضریب مشارکت را بالا ببرند  
همانطور که مقام معظم رهبری نیز فرمودند که 
اگر ضریب مشارکت بالا برود باعث اعتبار نظام، 
اعتماد مردم و بازدارنده است، اما به رغم کوشش 
و تلاش دلسوزان با فضایی که شورای نگهبان 
درست کرده بود شرایط به نحوی پیش نرفت 
مشارکت را بیش از آنچه بود بالاتر از 05 درصد 
ببرند. به هر حال برای اولین بار در طی نظام 
جمهوری اسلامی بعد از 24 سال این اتفاق افتاد 
که چندان اتفاق خوشایندی نیست. بالاخره 
نظام ما از ابتدا به فرمایش حضرت امام)ره( و 
مقام معظم رهبری با تکیه به مردم بوده است 
و هیچگاه تکیه ای به دولت  های خارجی نداشته 
است.  ما همواره به مردم خودمان تکیه کردیم  و 

حال اینکه شرایط به نحوی پیش برود که بخشی 
از مردم انگیزه ای برای مشارکت نداشته باشند 
و پشتیبانی مردمی نظام را کم کنند از موارد 
نابخشودنی و خطرناک است.  از طرفی اینکه در 
نتایج و آرا چه اتفاقی افتاده و چگونه بود خیلی 
نمی توانم ورود کنم و اطلاعات زیادی ندارم، اما 
بعضا آمار و ارقام متفاوتی از پیشتازی نامزدها در 
فلان شهر منتشر می شد اما  بعدا  نتایجی که  

اعلام شد  دیدیم که چه وضعیتی یافت. 
باید کرد و به نظر شما رئیس جمهور منتخب   با این تفاسیر حال پس از انتخابات چه 

باید چگونه عمل کند؟
همچنان که خود آقای رئیسی هم فرمودند 
رئیس جمهور همه هستند. رئیس جمهور همه 
بودن به این معنا است که در کابینه  و بین 
همکاران به همه جناح ها توجه داشته باشیم. 
اینکه حال هر سه قوه و نهادهای عمومی مثل 
مجمع تشخیص، مجلس خبرگان و ... یکدست 
شده و بقیه طرد شوند این رویکرد به زیان کشور 
است.  امروز جدا کردن مردم از حکومت و نظام 
خواست دشمن است و آنها تلاش می کنند که 
مردم را از نظام جدا کنند، اما اگر فرمایش آقای 
رئیسی بدین معنا باشد که وقتی رئیس جمهور 
همه است به همه توجه دارد و در استفاده از 
نیروهای با تجربه و شایسته فقط به یک جناح 
و گروه توجه ندارد و از همه استفاده می کند 
اینگونه بخشی از امور جبران می شود، اما اگر مثل 
دولت آقای احمدی نژاد باشد که تا آبدارچی های 
ادارات و وزارتخانه ها را با چه الفاظ و تعابیری 
بیرون کردند و بعدا هم به رغم اینکه بیشترین 
درآمد نفتی را داشتیم بیشترین فساد را در کشور 
در آن دولت و مقطع زمانی شاهد بودیم نمی توان 
چندان امیدی داشت. بنابراین ما امیدواریم 
که آقای رئیسی همچنان که خود گفت رئیس 
جمهور همه باشد به معنای  استفاده از همه 
نیروها و جریانات  و گرنه منتخب مردم در حالت 

عادی رئیس جمهور همه کشور است. 
 مــوانع و مشکلات دولت بعدی را به 
لحاظ اولویت بندی چه چیزهایی می دانید؛ 
اساسا مسائل اقتصادی و مـعیشتی یا امور 

دیگری نیز مدنظر قرار خـواهد گرفت؟
مسلما دغدغه های معیشتی و اقتصادی از 
اولویت بیشتری برخوردار خواهد بود. هر چند 
مباحثی که در تبلیغات و مناظره ها توسط آقای 
رئیسی  و کاندیداهای پوششی اصولگرایان مطرح 
شد فراتر از مسائل اقتصادی بود. مسائل اقتصادی 
جزئی از مسائل بود و مسائل فرهنگی، بین المللی 
و برجام که بین عده ای خوب نبود و از آن به بدی 
یاد می کردند اما در مناظرات دیدیم که  همه 
طرفدار برجام شدند که برجام سند بین المللی 
است که باید اجرا شود. یا لوایح FTAF که باید 
پیش از این مجمع به تصویب می رساند را مورد 
توجه قرار دادند و تاکید داشتند. لذا صرفا نگاه 
آقای رئیسی و دیگران  روی مسائل اقتصادی 
نبود. مسائل معیشتی بین همه مطرح بود و 
طوری مطرح می کردند  و وعده  هایی می دادند 
که بعضا شاید کمتر قابل دسترسی بود مثل 
یارانه 054 هزار تومانی. اما برخی چون کاندیدای 
پوششی بودند مجموعه صحبت هایشان نشان 
دادن در باغ سبز بود. لذا وقتی وعده هایی که 
در زمان مناظره ها و تبلیغات داده شد را مرور 
می کنیم اگر  ده درصد این وعده ها نیز عملی شود 

ایران بهشت روی زمین خواهد شد.

 اصلاح طلبان پس از 8 سال که در 
قدرت بودند و بر مسند های مهمی تکیه 
داشتند، حال این قـــدرت را از دست 
داده اند. برای این دوران چه برنامه ای 
دارند و چگونه می خواهند بدنه خود را 

بازسازی کنند؟
اصلاح طلبان خیلی وقت است که از قدرت 
رانده شده اند. به هر حال این انتخابات هم 
نتایجش از پیش مشخص بود و ما هم شگفت 
زده نشدیم. بعید هم می دانم کسی بتواند 
خیلی ذوق زده شود. اما خوب است که 
اصلاح طلبان در این دوران بیشتر به خودشان 
بیایند و ارتباطات  بهتری با جامعه برقرار کنند 
و به سمت آسیب شناسی و ارتباط بیشتر 
با جامعه حرکت کنند. همچنین با توجه به 
شعار هایی که دوستان کاندیدای پیروز دادند، 
بهترین فرصت است که به دنبال مطالبه گری 
تحقق این شعار ها و وعده ها باشیم، چراکه 
آقایان در بحث های اهل تسنن، رفاه، فساد، 
جامعه مدنی، تمام حوز ه های اقتصادی، ارتباط 
با بین الملل، پذیرش اف ای تی اف و برجام و 
همه چیز هایی که ما ضرورت جامعه امروز 
می دانستیم، در بحث هایشان مطرح کردند 
که این همان خواستگاه اصلاح طلبی است. 
به هر روی امیدواریم این مهم محقق شود 

و ما هم منتظر هستیم تا 
جامعه از این وضعیت خارج 
شود. به باور من این دوران 
بهترین فرصتی است که 
اصلاح طلبان مــی توانند 
نسبت به مطالبه همچنین 
رصد عملکرد مــسئولان، 
بـــازسازی خودشـــان 
و بازآفرینی که در حــوزه 
سیاسی داشتـــه بـاشند، 
گام های موثری بــردارند. 
اصلاح طلبان باید به آسیب 
شناسی عمــلکرد خـــود 
بپردازند و تقویت خــود 
را در نهادهای مدنی و در 
میان مردم دنبال کنند تا 
باز هم بتوانند در مقاطع 
انتخاباتی آینده بازگشت 
موثر و قــدرتمنـــدی به 
عرصه داشته باشند. مهم 
این است که اصلاح طلبان 
با مردم باشند و اعتماد 
عمومی و سرمایه اجتماعی 
خود را احیا کنند. شاید این 

دوره بتواند برای اصلاح طلبان بهترین فرصت 
باشد که خود را بازیابی کنند. 

 در طول این انتخابات چه ایراداتی به 
اصلاح طلبان وارد است که در نهایت هم 

منجر به شکست آنان در انتخابات شد؟
اصلاح طلبــان در واقــــع هیـــچ کاری 
نمی توانستند انجام دهند اما با این وجود 
تلاش کردند تا آنجایی که می شود، به سمت 
آن روزنه ای که می تواند در تداوم جمهوریت 
نظام و صندوق رای وجود داشته باشد، حرکت 

کنند وگرنه شورای نگهبان که پروژه اش 
را از پیش برنامه ریزی و تعریف کرده بود 
این چندان چیز پیچیده ای هم نبود. به زعم 
من این شرایط هم به لحاظ اکثریتی که در 
انتخابات شرکت نکردند و هم نسبت به آرایی 
که آقای رئیس جمهور در این دوره کسب 
کردند، اما با همین آرا ایشان در دوره گذشته 
شکست خوردند. با این تفاسیر در نتایج این 
دوره هیچ اتفاق ویژه ای نیفتاده است که ما آن 
را یک پیروزی محسوب کنیم همچنین اینکه 
عدم حضور مردم و آرای باطله، اکثریت آرا را 
تشکیل داده است. امیدوارم این پیام را آقای 
رییسی و حکومت به درستی دریافت کنند و 
در جهت ترمیم و پیوند دوباره مردم با نظام 
شرایطی را فراهم کنند که آسیب های مان کم 
شود. ضمن اینکه به ایشان تبریک می گویم و 

برایشان آرزوی توفیق داریم.
 همانطور که در صحبت های تان اشاره 
کردید در این دوره آرای باطله در رتبه 
دوم بود و این آمار در انتخابات گذشته 
بی سابقه بوده است. از نظر شما این آرای 
باطله چه پیامی را در بطن خود داشته 

است؟
به هر حال آرای بـــاطله در واقع آرای 
اعتراضی است. از منظر دیگر هم افرادی که 
ضرورت می  دیدند که بیایند 
رای دهند، احتمالا کاندیدای 
موردنظر شـــان را در ایـن 
انتخابات حضور نداشته است 
همچنین بیش از 50 درصد 
مردم هم که رای نداده اند. 
اگر بر اساس قانون هم در 
نظر بگیریم، انشاا... که سایه 
جناب رئیسی مستدام باشد 
ولی اگر در این ایام خدایی 
نکرده اتفاقی برای ایشان 
بیافتد، رقیب بعدی ایشان 
آرای باطله است که این خود 
پیامی جدی دارد و بی سابقه 
است که ما تا این میزان آرای 
باطله داشته باشیم، چراکه 
بنا به اعلام ستاد انتخابات، 
نرخ مشارکت در انتخابات 
ریاست جمهوری در شهر 
تهران تنها 2۶ درصد بوده 
است، یعنی از هر چهار نفری 
که در تهران واجد شرایط 
رای دادن بوده اند، تنها یک 
نفر رای داده است و از این 
میزان هم، 12 درصدش آرای باطله است که 
این امر تاکنون سابقه نداشته است. این به 
نوعی زیر سوال بردن سیاست های انتخابات 
و مکانیزمی بوده است که افراد احساس 
کرده اند، آن فردی که می توانسته مردم و 
بخشی از جامعه را نمایندگی کند در صحنه 
انتخابات وجود نداشته است همانطور که 
عده ای هم عملا پای صندوق های رای نیامدند. 
در نتیجه اینها به نظر پیام های مهمی است که 

باید برایش فکری کرد.

پیروزی ابراهیم رئیسی در انتخابات ریاست جمهوری ایران بازتاب 
گسترده ای در رسانه های عربی به همراه داشت. عبدالرضا رحمانی فضلی وزیر 
کشور ظهر شنبه )2۹ خرداد 1400( در نشستی خبری به ارائه گزارش نهایی 
انتخابات پرداخت و گفت: بر اساس تجمیع نتایج صندوق های رای انتخابات 
ریاست جمهوری از مجموع واجدین شرایط 5۹ میلیون و ۳10 هزار و ۳0۷ 
نفر در انتخابات سیزدهمین دوره ریاست جمهوری، 2۸ میلیون و ۹۳۳ هزار و 
4 رای اخذ شده با مشارکت 4۸.۸ درصد در انتخابات شرکت کردند که آقایان 
سید ابراهیم رئیسی   1۷ میلیون و ۹2۶ هزار و ۳45 رای،محسن رضایی ۳ 
میلیون و 412 هزار و ۷12 رای، عبدالناصر همتی2 میلیون و 42۷ هزار و 
201 رای و سید امیرحسین قاضی زاده هاشمی ۹۹۹هزار و ۷1۸ رای کسب 
کرده اند ۳ میلیون و ۷2۶ هزار و ۸۷0 رای باطله نیز اخذ شده است. بر این 
اساس سید ابراهیم رئیسی به عنوان منتخب این دوره از انتخابات و امانت دار 
دستگاه اجرایی برگزیده شد. وزیر کشور  همچنین با درود بر روح پر فتوح 
امام خمینی)ره( و تبریک ولادت امام رضا)ع( اظهار کرد: امیدوارم خدا به 
همه ما توفیق درک معرفت ائمه اطهار عنایت کند، خوشحالم که در خدمت 
شما رسانه های عزیز و محترم و در مقابل ملت عظیم الشأن ایران اسلامی 
تشکر و قدردانی می کنم از زحمات همه کسانی که در این امر مهم و خطیر 
و این حادثه باشکوه و با شعور همراهی کردند. پایگاه خبری العهد با اشاره به 
پیروزی سید ابراهیم رئیسی در انتخابات ریاست جمهوری ایران به پیام های 
تبریک روسای کشورهای خارجی پرداخت. این پایگاه خبری لبنانی پیام 
های تبریک مقامات داخلی و رهبران جنبش های مقاومت را نیز منتشر 
کرد. شبکه لبنانی المیادین نیز ضمن اعلام پیروزی رئیسی در انتخابات 
ریاست جمهوری پیام های تبریک مقامات داخلی و خارجی را منتشر کرد. 
شبکه قطری الجزیره نیز با اشاره به انتخاب رئیسی به عنوان رئیس جمهور 
ایران در گزارشی به واکنش های منطقه ای و بین المللی پرداخت. این شبکه 
نوشت که  واکنش های مختلف منطقه ای و بین المللی بعد از پیروزی ابراهیم 
رئیسی بود برخی تبریک گفتند و برخی منتقد بودند. شبکه معاند العربیه 
نیز با اعلام پیروزی ابراهیم رئیسی در انتخابات ریاست جمهوری ادعاهای 
بی اساسی را علیه وی منتشر کرد. بخش عربی شبکه آر تی نیز در گزارشی 
متفاوت به جشن های طرفداران سید ابراهیم رئیسی در مناطق مختلف ایران 
پرداخت. این شبکه همچنین پیام های مقامات خارجی به رئیس جمهور 
منتخب ایران از جمله پیام تبریک پوتین، رئیس جمهور روسیه را منتشر کرد. 
خبرگزاری اسپوتنیک عربی با انتشار واکنش های خارجی به انتخاب ابراهیم 
رئیسی واکنش نخست وزیر رژیم صهیونیستی را نیز منتشر کرد.  بر اساس 
این گزارش، دیگر رسانه های عربی نیز پیروزی ابراهیم رئیسی در انتخابات 
ریاست جمهوری و واکنش های داخلی و خارجی به این مساله را بازتاب دادند.

ادامه از صفحه اول / اینگونه رقابت بر کیفیت منتخبان تاثیر 
خواهد داشت. اما در همین راستا انتخابات اخیر ابعاد مثبتی نیز 
داشت که عبارت بودند از: پس از سال ها و شکستن تقصیرات به 
گردن آقای دکتر روحانی و مقصر معرفی کردن اصلاح طلبان، 
اکنون یکپارچگی کافی به جزء ریاست قوه مقننه در اختیار 
روحانیون قرار گرفته است، لذا انتظار می رود ضعف مهمی در 
عملکردها نباشد و مطالبات مردم عملیاتی و ایران در مسیر 
عمران و آبادانی قرار بگیرد.  در شرایط تقریبا مساعد منطقه ای 
و بین المللی و هماهنگی داخلی آقای رئیسی و دولت سیزدهم 
با حمایت مقام رهبری می توانند گره های اقتصاد کشور را 
گشوده و معیشت و سفره مردم و اشتغال جوانان را ساماندهی 
کند. آقای رئیس جمهور حتما به پیشرفت های علم و تکنولوژی 
توجه و از گسترش بسترهای اطلاع رسانی، اینترنت و شبکه های 
مجازی، آزادی بیان، قلم و مشارکت در اداره کشور حمایت و برابر 
اصل یکصد و هجده و یکصد و بیست یکم در راستای پاسداری از 
قانون اساسی و اجرای آن از اصول میثاق ملی و به خصوص حقوق 

شهروندی مصرح در فصل سوم دریغ نورزند.

یــادداشــت 

به نظر می رسد با این شرایط موجود انتخابات باشکوه و پر شور  و خوبی را 
شاهد بودیم.  من به غیر از تهران جاهای دیگری که سرکشی داشتم می دیدم 
که تا غروب آفتاب و گاهی اول شب درب شعبه های اخذ رای پرجمعیت است 
یا عده ای ایستاده اند تا رای بدهند، انتخابات ریاست جمهوری بود و در ضمن آن 
چند انتخابات دیگر نیز مانند میان دوره ای مجلس، خبرگان و شوراها نیز برگزار 
می شد در هر حال انتخابات خوبی با این شرایط کنونی و مشکلات و سختی ها 
و البته تبلیغات سوء دشمنان برگزار شد، مردم ما حماسه ای دیگر آفریدند که 
هم پاسخی به دشمنان است که طمع به جمهوری اسلام نداشته باشند چون 
ملت هستند در صحنه و هم وظیفه شناسی دولت آینده هم مد نظر است که 
خدمت رسانی به ملت را در سرلوحه اموراتش قرار دهد که پیام این انتخابات 
است.  امروز انتظار این است که رئیس جمهور آینده یک دولت قوی و کارآمد 
و از طیف های مختلف تشکیل دهد و با همکاری جمعی و راهنمایی هایی که 
رهبری معظم داشته اند که امسال سال تولید و رفع موانع باشد امور به بهترین 
نحو پیش برود. یک بخش مربوط به تولید و رفع موانع آن است و بخشی دیگر 
مربوط به اشتغال جوانان، ازدواج و مسکن است، درست است که از ابتدا 
نمی توان انتظار داشت همه اینها انجام شود اما انشاا... با تدابیری که خواهند 
اندیشید امیدوارم که آینده خوبی در پیش باشد و عمدتا مردم ما امتحان خود را 
به خوبی دادند و نشان دادند که به دینشان، به نظام و اسلام وفادارند و به تذکر 
رهبری گوش دادند و البته رئیس جمهوری که انتخاب کردند سابقه کاری 
خوبی داشته و در دستگاه قضا خوب کار کرده است، انتظار این است که انشاا... 
در این پستی هم که اکنون قرار می گیرند بتوانند خدمت های شایسته ای به 
کشور، ملت و دین داشته باشند. به نظر می رسد در کشور مسأله بیکاری و 
بلاتکلیفی یک عده از نیروها بسیار مهم باشد باید زمینه ای فراهم شود و در 
مدتی کوتاه اهتمام به این باشد که ما در کشور شاهد کمترین میزان بیکاری 
باشیم و همچنین گرانی هایی که کمر مردم را شکسته و وضعیتی بسیار بد 
پدید آورده است به ویژه گرانی مسکن که فاجعه است، امیدوارم که دولت آینده 
تمهیداتی داشته باشد برای ساخت مسکن ارزان قیمت به خصوص برای کسانی 
که می خواهند ازدواج کنند و جوانان که بسیار مهم است از طرفی هم امیدوارم 
این بیماری منحوس کرونا نیز به زودی از سطح جامعه حذف شود. البته ما از 
زحمات همه دولت ها قدردانی می کنیم، در این مدت یکی دوساله کرونا دولت 
کنونی هم تلاش بسیاری کرده است و باید از آنها قدردانی کنیم و امیدوار باشیم 
در آینده هم خدمات گسترده تر به مردم ادامه داشته باشد. من امیدوارم که 
دولت بعدی با چالش و مشکل عمده ای مواجه نباشند. ما اگر برنامه هایمان را بر 
جذب و همدلی بگذاریم ،کمک های زیادی برای حل مشکلات پیدا می شود، 
من تذکری برای آقایان دارم و آن اینکه آنهایی که بر مسند امور قرار می گیرند 
انسان های کارآمد را به بهانه اینکه عضو فلان گروه و دسته است کنار نگذارند، 
دسته و جناح بندی ها را بگذاریم کنار آنهایی که کارآمد هستند و به نظام اعتقاد 
دارند، استکبار ستیزند و خدمتگزار هستند را از هر رنگ و طیفی که هستند 
با تشخیص صلاحیت بکار گرفته شوند این خود سبب می شود که وحدت و 

انسجام ملی بیشتری پدید بیاید.
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فـــرارو
قاضی بازنشسته و وکیل دادگستری 

پیش بینی کردند

جانشینرئیسی
با احـــتمال بالای رسیــدن کرسی ریاست 
جمهوری به ابراهیم رئیسی- رئیس فعلی قوه 
قضائیه- برخی گمانه زنی ها درباره  گزینه هایی 
برای جایگزینی شنیده می شود؛ در این میان 
اسامی چون محسنی اژه ای، آیت ا... اعرافی و… 
در گمانه زنی های غیر رسمی شنیده می شود. 
سیامک مدیر خراسانی -قاضی بازنشسته و وکیل 
دادگستری- درباره  ویژگی های رئیس بعدی قوه 
قضائیه به انصاف نیوز گفت: در قانون ویژگی های 
رئیس قوه قضائیه تعریف شده است، اما از نظر من 
فردی باید رئیس شود که با دستگاه قضا آشنایی 
داشته باشد و بتواند تصمیم های خوبی بگیرد. البته 
به این معنی نیست حتما کار قضایی کرده باشد اما 
با دستگاه قضا غریبه هم نباشد. وی درباره  کیفیت 
دوران ریاست ابراهیم رئیسی در قوه  قضائیه تحلیل 
کرد: آقای رئیسی در قوه به نسبت روسای دیگر 
موفق بود، چون مثل کف دست دستگاه قضا و هم 
افرادی که در آنجا بودند را می شناخت. زمانی که 
ایشان وارد شد توانست بهترین تصمیم ها را بگیرد. 
همان روند برخورد با مفاسد اقتصادی و راه اندازی 
کارخانه های ورشکسته را پیش گرفت. به هر حال 
درد را می شناخت و درمان هم خوب تشخیص 
داده بود. او در پاسخ به این پرسش که آیا قوه 
قضائیه برای ابراهیم رئیسی سکوی پرتاب به قوه 
مجریه بود، اذعان کرد: با آقای رئیسی کار کرده ام، 
بعید می دانم چنین روحیه ای داشته باشند، چون 
زمانی که از آستان قدس به قوه قضائیه آمدند هم 
چندان تمایل نداشتند. بیشتر دوست داشت به 
امام رضا خدمت کند. اما به خاطر حکم رهبری به 
دستگاه قضا بازگشت. بعید می دانم کار در دستگاه 
قضا را سکوی پرش به دولت قرار داده باشد. این 
قاضی بازنشسته درباره  مشکلات اداری در دستگاه 
قضایی تصریح کرد: در ایران در هر اداره ای مشکلی 
داشته باشد، به دستگاه قضایی ارجاع می دهند. در 
حالی که در دنیا اینطور نیست. مثلا در آنجا بانک ها 
خصوصی هستند، اگر چکی برگشت بخورد، آن 
را به قوه  قضائیه ارجاع نمی دهند. در کشور ما 
تعریف جرم در قانون زیاد شده است. بار همه ی 
مسئولیت ها بر دوش قوه  قضائیه است، در حالی که 
نباید اینطور باشد. به نظر بنده حضور آقای رئیسی 
در قوه قضائیه سودبخش بوده است، چون کار در 
دستگاه قضا حول محور ریاست آن می چرخد. اما 
به عقیده  من با توجه به روحیاتی که از ایشان سراغ 
دارم، او در دستگاه دولت خیلی موفق تر است. این 
وکیل دادگستری درباره ی گزینه های احتمالی 
ریاست قوه  قضائیه آقایان محسن اژه ای و علیرضا 
اعرافی اضافه کرد: من در این باره خبری ندارم اما به 
هر حال آقای اژه ای از ابتدا مثل آقای رئیسی در قوه 
بودند، اما به هر حال هر کسی می آید، سیاست های 
خود را دارد، با اینحال باید از تجربیات آقای رئیسی 
استفاده کنند و سیاست های موفق ایشان را ادامه 

دهند.
علی مجتهد زاده- وکیل دادگستری- درباره   مجتهدزاده: نگاه دستگاه قضا حقوقی باشد

ویژگی های رئیس بعدی قوه  قضائیه گفت: اگر یک 
نظام حقوقی استاندارد را در نظر بگیریم، باید رئیس 
قوه  قضائیه ویژگی هایی مثل مرحوم ناصر کاتوزیان 
و دکتر ایرج گلدوزیان داشته باشد. رئیس قوه 
باید مجتهد علم حقوق باشد و به حقوق دان بودن 
مشهور باشد. مثل آقای محقق داماد. نگاه دستگاه 
قضا باید حقوقی باشد، نه سیاسی. به قول دکتر 
کاتوزیان قانون باید به نفع مظلوم و زیان دیده باشد. 
او افزود: فردی که رئیس قوه  قضائیه می شود، باید 
نظام های قضایی دنیا را دیده باشد. عملکرد آقای 
رئیسی در قوه قضائیه مثبت است، البته نمی توانیم 
آقای رئیسی را با دکتر کاتوزیان مقایسه کنیم. 
بالاخره ایشان قاضی دادگستری بود و ساختار 
حقوقی را می  شناخت. مثل آقای آملی لاریجانی و 
آیت ا... هاشمی شاهرودی با ذات کار قضایی بیگانه 
نبود. البته آقای شاهرودی به شدت آدم خوبی بود 
اما کار قضایی بلد نبود و آمده بود که کارآموزی 
کند. همه هم از دوران ریاست آقای آملی لاریجانی 
بر قوه قضائیه خبر دارند. در حقیقت آقای رئیسی 
در پرونده های امنیتی و سیاسی خوب عمل کرد، 
ایشان را باید با نفرات قبلی مقایسه کنیم، اگر 
بخواهیم ریاست او را با یک نظام استاندارد مقایسه 
کنیم، قطعا خیلی عقب است. ما بر اساس ظاهر کار 
آقای رئیسی دوران ریاست او را قضاوت می کنیم، 
اینکه می خواست برای خودش رزومه درست کند 
و کار انتخاباتی کند، من خبر ندارم. اما به هر دلیلی 
برای یک عده ای کار مثبت انجام داد. در کل اینکه 
فقط برای نمایش کار کرد را قبول ندارم. البته 
ممکن است برخی از این حرف  های من ناراحت 
شوند. البته آقای رئیسی در مناظرات گفت از 
هیچ کسی شکایت نکردیم، اما هیأت اجرایی 
1۷۸ که زیر مجموعه ایشان بود از یکسری 
از وکلای جوان شکایت کردند. اگر رئیس 
دستگاه بعدی ادامه  دهنده  آقای رئیسی باشد 
و ضعف های ایشان را هم نداشته باشد، وضعیت 
بهتر می شود. البته امیدوار نیستم رئیس 
بعدی ادامه دهنده او باشد، چون گزینه های 
احتمالی که می شنوم، خیلی خوشبین نیستم. 
او درباره  گزینه های احتمالی ریاست قوه قضائیه 
گفت: اگر بعضی ها هم بیایند فقط باید به خدا 
پناه ببریم، یعنی بازگشت امثال آقای سعید 
مرتضوی. گزینه  دیگر آقای اعرافی است که 
فکر نمی کنم  سابقه  کار جدی داشته باشد. 
هرکسی رئیس قوه شد، از او استقبال کنیم و 
امیدوار باشیم رویه جدیدی را پیش می گیرد، 
البته نمی توان از آمدن آقای اژ ه ای خوشحال 
شد، چون عملکردش را قبلا دیدیم، اما از رزومه  
آقای اعرافی خبر نداریم. اگر آقای اعرافی با یک 
تیمی بیاید و ادامه دهنده  آقای رئیسی باشد، 

همین را به فال نیک می گیرم.

اصلاح طلبان 
خیلی وقت است 
که از قدرت 
رانده شده اند. 
و ما هم شگفت 
زده نشدیم بعید 
هم می دانم کسی 
بتواند خیلی 
ذوق زده شود. 
اما خوب است 
که اصلاح طلبان 
در این دوران 
بیشتر به 
 خودشان 
بیایند


